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Bevezetés 
A Budapesti Corvinus Egyetem Gazdálkodási és menedzsment szakos hallgatójaként a 

2021/2022-es tanév 2. félévében lehetőségem volt Erasmus program keretein belül egy félévet 

Lisszabonban, a Universidade de Lisboa egyetemen tanulni, amely az egyik legelismertebb 

egyetem Portugáliában. Az ország jegybankjának az elnöke is többek között ezen az egyetemen 

végzett, valamint ez a legrégebben alapított business school a régióban, így nagyon büszkék rá 

a helyiek. 

A kinti félévemet mindenképpen Portugáliában akartam eltölteni, ugyanis egyetemi éveim alatt 

mindenképpen szerettem volna egy óceán parti országban élni, mivel azt vélem, hogy most a 

legmobilisabb az ember, így ki kell használni ezen éveket. Emellett nem utolsó szempont volt, 

hogy az európai országok közül Portugália az egyik legolcsóbb, a megélhetési költségek közel 

azonosok, mint Budapesten. További motiváció volt még, hogy az ország lakossága és 

gazdasága közel azonos mutatószámokkal rendelkezik, így kutatási projektemhez nagyban 

illeszkedett. 

Beszámolóm célja, hogy egy rövid összegzést adjon Portugáliáról és meghozza mindenkinek a 

kedvét, aki kicsit is gondolkozik azon, hogy a legnyugatibb európai országba utazzon. 

Portugália 
Az ország bemutatására nem vállalkozok, ennek bárki utána olvashat az interneten, inkább a 

saját tapasztalataimat szeretném leírni az országgal kapcsolatban:  

Portugália éghajlatát tekintve igen kedvezőnek mondható. Én a tavaszi félévben voltam kint, 

tehát a kemény télből érkeztem meg februárban. Azért mindenkit óva intenék attól, hogy azt 

gondolja Portugália egy trópusi ország. Ugyan 10-15 fok körül stagnál a hőmérséklet télen is, 

viszont nem lehet februárban rövid nadrágban a strandon ülni. Azonban február végén már volt 

olyan napsütés, amiben leégtünk és lehetett szörfözni is. Ahogy haladtunk előre a félévben 

annál jobb lett az idő. Áprilistól kezdve már nagyon kellemes az időjárás, azonban még 

júniusban sem megy nagyon 35 fok felé az óceáni hatás miatt. Azt azonban nem szabad 

elfelejteni, hogy az Atlanti-óceán nem egy mediterrán tenger, így a vize elég hideg, júniusban 

is 17-18 fokos. A páratartalom télen jóval magasabb, mint itthon, azonban nyáron alacsonyabb, 

így a visszatérés első napjai elég szenvedősek voltak számomra. 

Az embereket illetően nehezen tudok nyilatkozni, hiszen Lisszabon egy nemzetközi város, így 

a lakosság jelentős része nem portugál eredetű. Ugyanakkor én egy olyan kerületben éltem, 

ahol helyi családok laktak, így valamennyire sikerült megismerni őket. A fővárorsban élők 

nagyrészt beszélnek angolul még a bevásárlóközpontokban is, azonban a kis boltokban ritkán 

találkozhatunk ezzel. Ugyanakkor nagyon befogadóak, így próbálnak segíteni, még ha nem is 

értenek meg teljesen. Emellett pozitívum volt, hogy mennyire kedves emberek, mosolyognak, 

ritkán idegeskednek. Ajánlom mindenkinek, hogy beszélgessen velük. 

A tömegközlekedést illetően felemás érzéseim voltak. Nagyon menő Budapest után, hogy 

kártyás a beléptetés, ami megkönnyíti a dolgokat. Azonban érdemes figyelni rá, hogy a 

diákbérlethez kell igazolás az iskolától. Ezzel a papírral be kell menni egy irodába (Marces de 

Pombal-nál a legcélszerűbb próbálkozni), ahol 8 euróért 1 munkanap alatt lehet szerezni egy 

kártyát, amivel lehet bérletet vásárolni. Ezt először nagyon bonyolult, de érdemes utánakérdezni 

és megszerezni, mert különben nagyon drága lesz a közlekedés. A havi bérletek közül két fajta 

van, az egyik csak Lisszabonon belül használható, a másik az egész régióban. A kettő között 



10 euró a különbség, így véleményem szerint érdemes a másodikat választani, mert akkor 

szabadon lehet kirándulni. 

A fővárosban a metrók nagyon gyorsan és gyakran járnak, azonban számos alkalommal volt 

sztrájk, amikor is a csúcsidőben leállt a közlekedés. Ezt érdemes figyelni, mert a buszok nagyon 

lassúak is ritkán járnak. Emellett a villamosok közül a 28-as vagy 12-es (amelyek ilyen kis pici 

aranyosak) gyakran tele van és nem lehet felszállni. Így ha időre kell menni valahova, akkor 

érdemes időben elindulni, habár a késést nem veszik komolyan, mint ahogy semmit sem. Az 

országban Uber-ek működnek, így mindenképpen ajánlom a használatát, sokkal olcsóbb mint 

egy taxi, így már a reptérre is érdemes azt hívni a sok csomaggal.  

A turizmus nagyban meghatározza az országot. A meleg idő beköszöntével a turisták is 

özönlenek a városba, így erre érdemes figyelni a kirándulások szervezésénél. Példaul Sintrába 

érdemes már februárban elmenni, hogy kevesebbet kelljen várakozni. Emellett az éttermek, 

kávézók is jobban megtelnek ezen időszakokban. 

A helyi ételeket szerintem mindenképpen érdemes kipróbálni, én nagyon megszerettem őket. 

Talán a legjobb, hogy halakhoz viszonylag olcsón hozzá lehet jutni. Az összes helyi étteremben 

van fatüzelésű grill. Én mindenképpen ezeket a helyeket keresném, ha jó áron finomat szeretnék 

enni. Érdemes mindent kipróbálni, ami az étlapon van, mert például a legcsúnyább kinézetű hal 

ízlett nekem a legjobban. 

Lakhatás 
A lakhatás kérdése a legnehezebb a városban, hiszen válságos a helyzet, nincs elég ingatlan a 

helyiek számára sem, emiatt nagyon megdrágultak az ingatlanok. Én kerülném a Facebook 

csoportos lakáskeresést, mert nagyon sok az átverés, emellett lakhatás nélkül nem utaznék ki, 

mert nagyon sok rossz sztorit hallottam erről. Én a Uniplaces.com oldalon foglaltam – ugyan 

elég drága a foglalási díj, van lehetőség 24 órán belül a kiutazáskor visszamondani a szobát, ha 

nem tetszik.  

Barátkozás 
Az egyetem nem szervez sok programot, van pár program a félév elején, de nagyjából ebben ki 

is merült a történet. Emiatt azt ajánlom mindenkinek, hogy a nyitó programokon barátkozzon 

össze másokkal és szervezzen velük programokat. Sajnos én nem így csináltam, így később 

nehezebb is volt ismerkedni és olyan szoros barátságokat sem kötöttem. Ettől független sok 

érdekes embert ismertem meg, így kicsit sem bánom a kiutazást – nem feltétlen a szoros 

barátságok határozzák meg az Erasmus félévet, hanem önmagad sokkal mélyebb megismerése. 

Külföldi egyetem 
Az egyetem rendszere sok dologban tér el az itthonitól. Először is az LA alapján neked felveszik 

előre a tárgyakat, tehát az időpontokat nem te választod ki, így esett, hogy minden egyes nap 

be kellett járnom az egyetemre, még pénteken is. Tudsz rajta változtatni, de nehéz, mert a 

legjobb kurzusok nagyon hamar betelnek és nincs lehetőség bővítésre. A hiányzások 

tekintetében szigorúbbak, mint itthon, maximum 3 hiányzás engedélyezett, nem is bocsájtanak 

vizsgára, ha több a hiányzás.  

Az órák tekintetében találkoztam nagyon gyakorlatias és előadáson alapulóval is. Így nagy 

konklúzió nem vonható le, de szerintem az órák közel azonosak, mint itthon. Amire viszont 

érdemes figyelni, hogy minden tanár beijeszti az első órán az Erasmusos hallgatókat, hogy 



mennyire kemény tárgy, de ha készül az ember rendesen, akkor egyik sem nehezebb, mint 

itthon, sőt még könnyebb is talán több kreditért.  

A jegyek tekintetében 20-as skálát alkalmaznak, 10-től lehet átmenni. Kint a diákok nem túl 

motiváltak jó jegyeket szerezni, így sok tanár hozzá van szokva, hogy 12-es jeggyel 

megelégszenek a diákok és ennek megfelelően osztályoz. Ezen nem érdemes idegeskedni, ha 

tanul valaki, akkor az 5-öshöz szükséges 16 pontot el tudja nagyrészt érni, de a 4-es itthoni 

osztályzatot biztosan. Ez nekem személy szerint nagyon nem tetszett, de van, akinek meg igen.  

A vizsgákra és zh-kra jellemző, hogy egy időpont van megadva és hiányzás esetén bukják az 

emberek az adott pontokat. Emiatt érdemes figyelni arra, hogy ezek a dátumok már év elején 

bekerüljenek a naptárba és a vizsgaidőszakban ne szervezzünk kirándulásokat. Ez kissé 

rugalmatlan, de meg lehet szokni és kellő fegyelemmel ki lehet így is maxolni a félévet. 


